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L'Hiopos aguanta dos quarts pero perd 
a Valencia (107-92), ·mentre que el cas 
Olmo es complica peral Bar~a 

Dema no hi ha diari 
SEGRE us desitja un Feli~ Any Nou i recort;!a que, 

corn és tradklonat el diari no es publica dema 
i tomara als quioscos dijous, dia 2. 

Podeu seguir l'actualitat a 
www.segre.com 

GUIAI41 

Record del tren de la Pobla: · . -

. 400.000 usuans en un any 
Traspas 11 Al 
complir-se vint anys 
de cedir l'Estat la 
titularitat de la línia 
a la Generalitat 

127 milions 11 

L'administració 
catalana ha invertit 
aquesta xifra per a 
una constant millora 

El tren de la Pobla tancara tració catalana hi ha invertit 
l'any superant per primera 127 milions. El territori valora 
vegada els 400.000 viatgers, les millores assolides i demana 
record que arriba quan es c.om- més trajectes. Quant a la resta 
pleixen dos decades del tras- de línies, segueixen les obres 
pas de la línia a la Generalitat. a la de la costa i els canvis a la 
En aquest període, l'adminis- de Manresa. 

~S NOTICIA 1 3 

DIMARTS 31 DE DESEMBRE DEL 2024 
1 DIMECRES 1 DE GENER DEL 2025 

Número 15.443 · Any XLIII 

1,70€ 

www.segre.com 

El Pirineu 
recuperainternet 
i mobil i demana 

1 • • 1 mes 1nvers1o en 
tecnologies 
Presentaran una 
reclamació conjunta 

Aran, Alta Ribagor~a i Sobira 
van recuperar ahir el servei de 
telefonía i internet després que 
diumenge una maquina tallés 
un cable de fibra de Movistar a 
Talarn. Els afectats presentaran 
una reclamació. 

COMARQUESI10 

Un any de presó 
per haver tocat 
els pits a una 
companya de feina 
L'Audiencia condemna un home 
a un any de presó per tocar els 
pits a una companya de feina 
després de sortir de festa. 

LLEIDAI9 

Els patges reíais van arribar 
ahir a la nit a Torrefarrera 

GUIA 13S 

Alt Urgell/ Franja/Pia 
200 voluntaris a la Seu 
a la capa de la magia 
del minalrons 

Mollerussa anancara 
el2025 encara amb 
els comptes pendents 

COMARQUESI13·20 
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El tren de la Pobla tancara l'any superant per primer cop els 400.000 viatgers, xifra record que arriba quan es 
compleixen dos decades del traspas d'aquesta línia de l'Estat a la Generalitat. En aquest període,l'administració 
catalana hi ha invertit més de 127 milions. El territori valora les millares des de llavors i demana augmentar trajectes . 
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MOBILITAT FERROCARRIL.._ 

El tren de la Pobla supera els 400.000 
viatgers 20 anys després del seu traspas 
La Generalitat ha invertit 127 milions d'euros en la línia des que va re~re-la de l'Estat 
R. RAM fREZ 1 E. FARNELL 
1 LLEIDA 1 La línia ferroviaria de la 
Pobla compleix avui vint anys 
en mans de la Generalitat. El 
31 de desembre del 2004 es va 
formalitzar el traspas d'aquesta 
infraestructura per part de l'Es
tat i l'administració catalana va 
iniciar un llarg ca mí per reha
bilitar-la després de decades de 
declivi. Els treballs continuen 
en curs, pero ja donen resultats. 
Prova d'aixo és la bona respos
ta deis usuaris, que han assolit 
una xifra record aquest any al 
depassar per primera vegada els 
400.000 viatgers, segons previ
sions de la Generalitat. 

El tren de la Pobla ha rebuten 
20 anys un total de 127,7 mili
ons en inversions de la Genera
litat. La major part correspon a 
la millora de la infraestructura, 
greument deteriorada quan l'Es
tat la va transferir. Des d'ales
hores s'hi han invertit 92,27 mi
lions, als quals se n'afegeixen 
6,64 en senyalització i dispo
sitius de comunicacions. Així 
mateix, la compra deis tres trens 
amb qi.le Ferrocarrils de la Ge
neralitat (FGC) opera aquesta 
línia ha suposat 25,94 milions 
més. La millora de la línia fer
roviaria ha anat acompanyada 
d'un augment de la seguretat a 
les carreteres, amb la supre~sió 
de passos a nivell. Ferrocarrils 
preveu eliminar-los de forma 
progressiva a través de conve
nís amb els municipis afectats. 
La línia compta amb 18 passos 
a nivell i, des del 2005 fins a 
l'actualitat, se n'han suprimit 
set. L'últim va ser el número 12 
a Térmens, on l'encreuament de 
vies es va eliminar amb un pas 
elevat pel qual es desvía tot el 
transi.t que accedeix a la locali
tat. Esta en marxa la supressió 
del número 16 a Vallfogona de 
Balaguer, el19 al camí de Tor
reblanca i Balaguer, i el de Gerb. 

El tren ha guanyat viatgers 
amb cada millora. Va passar de 
121.583 el2004 a superar els 
200.000 a partir del2006. Tan
mateix, la tendencia a l'al~a es 
v:a truncar en dos ocasions. La 
primera, quan retallades de la 
Generalitat van reduir els trens 
a la meitat el 2012 i la línia va 
perdre més del60% de viatgers. 
Va tornar a guanyar usuaris el 
2014, quan FGC va rellevar 
Renfe com a operadora amb 
més trens al dia, i el nombre de 
passatgers només va descendir 
des d'aleshores a causa deis con
finaments per la covid el 2020 
i el2021. 

445.913 
VIATGERS 

La previsió de la Generalltat su
pera els 372.229 de l'any passat 1 
mostra la tendencia a l'al~ en l'ús 
d'aquesta llnia ferroviaria. 

DAD ES 

MILIONS D'EUROS 

La inversió en la infraestructu
ra supera els 92 milions, mentre 
que 25,9 milions corresponen a la 
compra de trens. 

Un deis trens de la Unta de la Pobla a l'estació de Uelda. 

Alcaldes d'aquesta línia ferroviaria 
demanen més trajectes diaris 
• Alcaldes de municipis en la 
línia ferroviaria de la Pobla 
van valorar-ne positivament 
l'evolució des del traspas a 
la Generalitat i van coinci
dir a demanar més trajectes 
diaris. L'alcalde de la Pobla, 
Marc Baró (ERC), va demanar 
"augmentar les freqüencies 
tant com sigui possible, per
que fer-ho fara augmentar el 
nombre d'usuaris". L'alcaldes
sa d~ Tremp, Sílvia Romero 
(PSC), va recalcar que aug
mentar les línies és especi
alment necessari "en cap de 
setmaria" i millorar els hora
ris. Per aquest motiu, plante-

ja la construcció d'un hangar 
al Pallars Jussa per a trens 
i un intercanviador de vies 
que permeti l'encreuament 
de dos combois a .Cellers, a 
fi d'evitar que el ferrocarril 
turístic Tren dels Llacs condi
cioni !'operativa regular. Per 
la seua part, l'alcaldessa de 
Balaguer, Lorena González 
(PSC), va destacar que un deis 
exits de la línia és que s'hagi 
pogut mantenir amb més ser
veis i prestacions malgrat els 
conats de tancament durant 
anys i va dir que la Generali
tat ha de ser ambiciosa per fer 
arribar la línia a la Seu. 

31 
DESEMBRE DE 2004 

Es va publicar al Butlletí Oficial 
de I'Estat la cessió de la línia de 
I'Estat a la Generalitat vigent des 
d'aleshores. 

LESCLAUS 

Una línla de fEstat 
1 La lfnia de la Pobla, concebu
da lnlclalment amb un trac;at 
fins a Sent Gironc; (Franc;a), va 
quedar entre Lleida i Balaguer 
el 1920 i no arrlbaria fins a la 
Pobla de Segurfins al1950. 

Amenasa de tancament 
1 L'Estat va plantejar tancar-la el 
1984 al ser deficitaria, cosa que 
va motivar protestes sota el le
ma MVolem el tren". Generalitat i 
Diputació van sufragar el déficit 
durant més d'una década. 

Traspas i primeres obres 
1 El 31 de desembre del 2004, 
I'Estat va traspassar la línia a la 
Generalitat i aquesta la va tan-

....... carel 2005 per rehabilitar-la i la 
va reobrir el 2006. Va manten ir 
l'ample de via ibéric i !'operativa 
es va reprendre amb personal 
d'Adif i Rente i trens de !'opera
dora estatal. 

Retallacles i noves protestes 
1 Retallades pressupostaries de 
la Generalitat el2012 van recluir 
els trens entre Lleida i Balaguer 
de 8 a 4 diaris 1 de 3 a només un 
al dia entre la capital del Segria 
ila Pobla, amb noves protestes. 

Ferrocarrlls de la Generalitat 
1 La Generalitat va adjudicar a 
la firma su"issa Stadler dos nous 
trens el 2014 per a la lfnia de la 
Pobla. Van comenc;ar a circular 
el 2016, quan Ferrocarrils de la 
Generalltat va substituir Renfe 
com a operadora de la lfnia. 

_j 

Dos noves línies de Rodalies, 
-retards i transbords en autocars 
• L'any 2024 ha portat també 
canvis en la línia de Manresa, 
amb la creació de dos serveis 
de Rodalies. El primer va ser 
la línia RL3, estrenada al fe
brer entre Lleida i Cervera 
amb 4 trens en cada sentit 
que es van afegír als tres per 
sentit que circulaven ja entre 
aquestes dos localitats. Aixo 
es va traduir en un augment 
de viatgers. 

Al desembre es va posar en 
marxa l'RL4, amb 5 trens di
aris en cada sentit en feiners 
i 4 en festius. Va suposar el 
final de l'R12 entre Lleida 
i Barcelona, pero no deis 

trens sense transbord entre 
les dos ciutats: molts com
bois de l'RL4 prossegueixen 
el trajecte a Barcelona com 
a trens de l'R4. L'estrena de 
l'RL4 va ser objecte de pole
mica al suprimir-se el tren de 
Lleida a Cervera de les 15.00 
que utilitzaven treballadors i 
estudiants. 

Nombroses incidencies han 
provocat retards alllarg .de 
l'any en aquesta línia i a la 
de la costa. Obres en aquesta 
última obliguen a més a fer 
transbords amb tren. També 
han estat freqüents les demo· 
res en trens d'alta velocitat .. 
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Dimarts. 31 de desembre del2024 

COMAD JQUES L:Ait Urgell vol crear noves línies de Torrent de Cin~a demana una 
~ transporta la demanda. derrama als vems per pagar les festes. 

www.• re.comtcomarques 1 P·}3 1 P-}6 J 
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SERVEIS AFECTACIONS 

El Pirineo recupera internet i mObils i els 
afectats demanen més inversió i informadó 
Les corilunicacions van quedar restablertes ahir a les 10.15 hores, després de més de 12 hores 11 Queixes 
del sector turístic perla incidencia, que arriba al mig de la temporada d'hivern i amb ple de visitants 

E. FARNELL 1 R. RAM fREZ 
ILLEIDA 1 Les línies de telefonía 
mobil i l'accés a intemet es van 
restablir ahir al matí al Pirineu, 
després que, diumenge a la tar
da, una maquina agrícola tallés 
per accident un cable de fibra 
optica a Talarn i deixés sense 
aquests serveis de Movistar i al
tres companyies de telecoomu
nicaciones la Val d'Aran, l'Alta 
Ribagon;a i el Pallars Sobira 
(com va avan~ar SEGRE ahir). 
Aquesta incidencia va afectar 
també el nord del Pallars J ussa. 

Fonts de Movistar van ex
plicar que, a partir de les 5.37 
hores, el servei es va anar res
tablint de forma gradual, fins a 
quedar totalment restablert a 
les 10.15. Aquesta incidencia 
va provocar queixes del sector 
turístic, d'alcaldes i consells, 
que reclamen més inversió en 
les infraestructures i disposar 
de més informació quan succe
eixen aquest tipus d'avaries. 

CLAUS 

Pel tall d'un cable de fibra 
optica a Talam 
• Un cable de fibra optica ta
llat al Pallars Jussa va deixar tot 
Aran, Alta R.ibagor~a, Sobira i 
nord del Pallars Jussa sen se 11-
nies mobils ni Internet de Mo
vistar i altres operadores du
rant almenys 12 hores, en plena 
temporada turística d'hivern, 
amb milers de turistes a 1 Pirineu 
de Llelda. 

Queixes del sector turistié 
en plena temporada alta 
• El tall en les telecomunicaci
ons va provocar queixes entre 
el sector turístic i els comer~os 
en plena temporada turística 
d'hivern, j a que la incidencia 
els va impedir rebre pagaments 
amb targetes de credit i concer
tar reserves. El president del consell de 

l'Alta Ribagor~a. Albert Pa
lacín, va lamentar que aquest 
tipus d'incidencies succeeixin 
en plena temporada turística, 
ja que impedeixen rebre paga
ments amb targetes de crMit i 
concertar reserves. Va defensar 
la necessitat d'incrementar la 
inversió a mantenir les infraes
tructures, tant de telefonía com 
electriques. 

Desenes d'esquiadors diumenge passat a les pistes de Port Ainé. 
Redamadons conjuntes 
a la companyia 

Palacín va insistir en la neces
sitat de disposar de "més infor
mació i més fluida" per part de 
les companyies quan succeeixen 
avaries d'aquest tipus, així com 
disposar de previsions de resta-

PALLARS JUSSA 

L'avaria també va afectar la 
zona nord del Pallars Jussa, 
encara que el tall de servei 
no va arribar a Tremp 

bliment del servei. "Aquestes 
companyies han d'introduir mi
llores per reparar problemes de 
telecomunicacions al Pirineu", 
va dir. 

En la mateixa línia es va ma-

INFRAESTRUCTURES MOBILITAT 

Aju~s de la· Generalitat 
per a camins rurals 
1 LLEIDAI El departament de Ter
ritori 'ha obert una convocato
ria de subvencions destinarles a 
les comarques de muntanya i al 
Conselh Generau d'Aran per a 
actuacions de millora i mante
niment de camins municipals de 
la xarxa vei'nal i rural. Es tracta 
d'una convocatoria anticipada 
per al2025, dotada amb 4 mi
lions d'euros, i els destinataris 
tindran un mes per presentar 
les soHicituds. 

Les subvencions financ;aran 

accions executades entre 1'1 de 
gener i el31 d'octubre. Són·ajuts 
per a la millora i manteniment 
de camins de la xarxa ve'inal i 
rural de titularitat municipal. 

D'aquesta manera, l'Alta 
Ribagor~a obtindra 322.000 
euros; 970.000 l'Alt Urgell; 
299.000 euros Aran; el Jussa 
821.500 euros; 667.500 el Pa
llars Sobira; 832.000 el Sol
sones, i 446.000 euros la Cer
danya. El Beguerda, Garrotxa 
i Ripolles també rebran ajuts. 

nifestar el president del consell 
del Sobira, Caries lsús. "Una 
avaria ocasional és una cosa 
comprensible, pero són recur
rents en períodes de maxima 
afluencia de turistes, tanta l'hi
vern com a l'estiu", va afirmar. 
"Aixo significa que cal fer més 
inversió, no es tracta només de 
tirar cable, cal mantenir la in
fraestructura i aixo passa per in
vertir", va recalcar, i va afirmar 
que "és necessari un esfor~ més 
gran de les administracions per 
evitar que aquestes situacions es 

REG MODERNITZACIÓ 

repeteixin". El consell valorara 
amb els alcaldes del Sobira fer 
una reclamació conjunta i exi
gir noves inversions. El tall en 
les comunicacions es va abor
dar ahir en el marc del ple del 
consell del Pallars Jussa. El seu 
president, Ramon Jordana, va 
afirmar que "aquesta vegada ha 
estat una avaria puntual, pero 
hem de preguntar-nos per que 
són tan freqüents". "Som molt 
vulnerables davant d'avaries, 
estem penjant d'un fil", va afe
gir, en el sentit més literal. 

• Alcaldes i consells estudi
en presentar reclamacions a la 
companyia, ja que el tall pot 
haver perjudicat tot el territo
ri. Per la seua part, la delegada 
·del Govern al Pirineu i alcaldes
sa de Tremp, Sílvia Romero, va 
afirmar que la Generalitat es·v<J 
interessar pel que havia succe'it 
i va exigir a la companyia loca
litzar l'avaria i restablir el servei 
amb la maxlma celeritat 

Vuit comunitats de regants de Lleida 
modernitzen sistemes de regadiu 
REDACCIO 
1 LLEIDAI La comunitat de regants 
d'Albesa, Almacelles, la col
lectivitat número 18 del Ca
nal d'Urgell, els regants de R~c 
Gros de Prullans, de la Séquia 
de Torres de Segre, els regants 
de Sant Lloren~ de Montgai i 
Gerb, del Segria Sud i de la Sé
quía del Cup de Menarguens i 
Balaguer, han portat a terme 
obres subvencionarles amb els 
ajuts a la millora i modernit
zació de les xarxes de regadiu 

del departament d'Agricultura. 
Aquest any 2024, el departa
ment ha certificat un total de 
18 ajuts a Catalunya, amb un 
import total d'inversió d'l1,9 
milions d'euros i un import 
de subvenció de 5,9 milions, 
deis quals 2,5 seran aportats 
pel fons europeu agrícola de 
desenvolupament rural (FE
ADER), que finan~a el43 per 
cent d'aquests ajuts, meRtre 
que el 57 per cent correspo
nen al departament. 

Les actuacions executades 
tenien com a finalitat moder
nitzar les instaHacions i aplicar 
noves tecnologies que augmen
tin l'eficitmcia del transport, 
distribució i aplicació del reg 
als cultius. 

Amb aquestes inversions, 
les comunitats de regants han 
d'aconseguir un estalvi d'aigua 
i energía, cosa que els permetra 
afrontar amb més garanties els 
futurs episodis de sequera, com 
la deis tres últims anys. 
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